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تسلیت

جدول نرخ سکه و ارز

قیمت خودرو های داخلی
قیمت بازارقیمت کارخانهنوع خودروردیف

39,681,00051,000,000پراید 1111

37,381,00045,700,000پراید 2131

40,213,00044,600,000پراید 3151

155,000,000185,000,000چانگان4

42,743,00053,000,000تیبا صندوق دار5

55,943,00060,400,000ساینا دنده ای6

63,158,00081,000,000پژو 7405

8SLX 63,158,00084,500,000پژو

65,578,00082,800,000پژو 405 دوگانه سوز9

78,338,000101,000,000پژو پارس10

--پژو پارس TU5 کلاس 1113

67,283,00085,300,000پژو 206 تیپ 122

79,418,000103,000,000پژو 206 تیپ 135

80,754,000102,000,000پژو V8 206 صندوقدار14

15)LX( 66,770,00085,300,000سمند ال ایکس

16EF7 87,800,000-سمند

93,000,000-سمند دوگانه سوز کلاس 1716

110,000,000-دنا18

--تندر پلاس دنده19

96,730,000126,000,000پژو 207 دنده ای20

273,000,000397,000,000مزدا213

22H30  75,000,000130,000,000

103,100,000158,000,000استپ وی23

165,000,000-  207 اتوماتیک24

114,994,000329,000,000پژو252008

67,440,00084,000,000رانا26

قیمت )به تومان(نوع سکه

4,554,000سکه تمام طرح جدید

4,390,000سکه تمام طرح قدیم

2,343,000نیم سکه

1,542,000ربع سکه

1,011,000گرمی

429,600هرگرم طلای 18 عیار

نوع ارز

12,900دلار

14,800یورو

16,424پوند

2,237لیر ترکیه

3,528درهم امارات

مدیرعامل ســازمان راهداری و حمل ونقل 
جــاده ای گفت: قیمت یک دســتگاه اتوبوس 
مسافری به دو میلیارد تومان رسیده و به همین 
دلیل رانندگان، تمایلی برای سرمایه گذاری در 

حوزه حمل ونقل مسافری ندارند.
عبدالهاشــم حســن نیا در گفت و گو با  باشــگاه 
خبرنگاران جوان، اظهار کرد: هم اکنون ظرفیت اشغال 
صندلی ها درناوگان حمل ونقل جاده ای ۶۰ درصد است 
و با توجه به افزایش قیمت ناوگان حمل ونقل مسافری 

این میزان ظرفیت اشغال صندلی به صرفه نیست.
وی توضیــح داد: قیمــت یک دســتگاه اتوبوس 

مســافری به دو میلیارد تومان رسیده و این موضوع 
با ظرفیــت ۶۰ درصدی اشــغال صندلی های ناوگان 
حمل ونقل مسافری سنخیت و تناسبی ندارد. بنابراین 
راننــدگان به لحاظ فقدان صرفه اقتصادی موجود در 
این زمینه تمایلی برای ســرمایه گذاری در این حوزه  
ندارند بــه همین دلیل باید اقدامــات لازم را جهت 
تشویق رانندگان در این حوزه انجام دهیم. مدیرعامل 
سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای با اشاره به اینکه 
برای تشــویق رانندگان اتوبوس جهت باقی ماندن در 
این حوزه در دو بخش اقدامات لازم را در دســتور کار 
قرار داده ایم، گفت: بســیاری از رانندگان در یکی، دو 

سال اخیر با مشکل لاستیک، روغن موتور همچنین 
قطعات لوازم یدکی روبرو بودند که با رایزنی های انجام 
شده و  مذاکره با کارخانه ها سعی کرده ایم قطعات لوازم 

یدکی و لاستیک مورد نیاز آنها را تأمین کنیم.
وی با اشاره به اجرای طرح تنُ کیلومتر بین کامیون 
 داران گفت: هم اکنون بیش از ۹۰ تا ۹۵ درصد از بارها 
بر اساس طرح تن کیلومتر جا به جا می شود البته این 
طرح در چند ماه گذشــته با مشکلاتی روبرو بوده که 
سعی کرده ایم بخشی از این مشکلات را برطرف کنیم.
مدیرعامل سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای 
اظهــار کــرد: گام بعدی که بــرای حوزه حمل ونقل 

جاده ای به ویژه شرکت های حمل ونقل بار در دستور 
کار قرار داده ایم نظارت بر فرآیند پول و اســناد مالی 
مبادله شده بین صاحبان کالا، شرکت های حمل ونقل 

ریلی و رانندگان است.
وی توضیح داد: شــفاف سازی اسناد مالی و رفع 
مشکلات مالی ایجاد شده بین شرکت های حمل ونقل 
جاده ای و رانندگان  از اولویت های سازمان راهداری و 
حمل ونقل جاده ای است. حسن نیا در پایان گفت: این 
فرآیند به صورت سیستماتیک در آینده نزدیک اجرا 
می شود و اجرای این برنامه باعث می شود که بخشی از 
مشکلات موجود در طرح تنُ کیلومتر هم برطرف شود.

مدیرعامل سازمان راهداری:

لوازمیدکیولاستیکاتوبوسهایمسافریراتأمینمیکنیم

جناب آقای دکتر خواجه پور
با کمال تأسف و تأثر مصیبت وارده را تسلیت عرض نموده از 
درگاه ایزد منان برای خواهر گرامیتان رحمت واسعه و برای 
جنابعالی و بازماندگان صبر و شکیبایی مسئلت می نمائیم.
مهرداد خالقی و خانواده

جناب آقای دکتر خواجه پور
با کمال تأسف و تأثر مصیبت وارده را تسلیت عرض نموده از 
درگاه ایزد منان برای خواهر گرامیتان رحمت واسعه و برای 
جنابعالی و بازماندگان صبر و شکیبایی مسئلت می نمائیم.
شرکت هاروست پارس خاورمیانه

نایب رئیس اتحادیه بارفروشان گفت: با عرضه بیشتر میوه به 
بازار هفته آینده قیمت انواع میوه کاهش بیشتری خواهد داشت.

علی حاج فتحعلی در گفت وگو با خبرگزاری فارس، با بیان اینکه هفته 
آینده قیمت میوه در بازار کاهش بیشتری خواهد داشت، افزود: با توجه به 
گرمای هوا و رسیدن فصل برداشت در تعدادی از استان ها، عرضه بیشتر 

شده و قیمت میوه در بازار کاهش می یابد.
وی با بیان اینکه قیمت میوه طی هفته گذشــته کاهشی بوده است، 
ادامه داد: تنها قیمت ســیب زمینی نسبت به هفته های گذشته افزایش 

داشته که با رسیدن فصل برداشت، قیمت افت خواهد کرد.
نایب رئیس اتحادیه بارفروشــان در پاســخ به این سؤال که شاید این 
قیمت ها در میدان مرکزی میوه و تره بار که محل ورودی میوه ها از استان ها 
و عرضه مستقیم کشاورزان است کاهش داشته باشد اما قیمت در سطح 
بازار چندان افتی نداشته است، گفت: باید بازرسی  اتحادیه فروشندگان 

میوه و همچنین تعزیرات به قیمت سطح شهر نظارت کنند.
حاج فتحعلی افزود: همه حجره داران و غرفه داران میدان مرکزی میوه 
و تره بار موظف به ارائه فاکتور هستند و مغازه داران سطح شهر حق ندارند 

بیش از 3۵ درصد به قیمت مندرج در فاکتور اضافه کنند.
به گفته وی، فروشــندگانی که فاکتور نمی دهنــد و خریدارانی که 
فاکتور نمی گیرند هر دو متخلف محسوب می شوند و تعزیرات حاضر در 
میادین میوه و تره بار مرکزی و همچنین تعزیرات سطح شهر باید با آنها 

برخورد جدی بکنند.
گفتنی اســت، قیمت انواع سیب زمینی در بازار از 7۵۰۰ تا ۹۵۰۰ 
تومان متغیر است. در کشور سالانه حدود پنج میلیون تن سیب زمینی 
تولید می شود که بیش از نیاز کشور است و بخشی از آن صادر می شود. 
عدم توزیع مناسب، تنظیم نکردن زمان و میزان صادرات و نیز نرسیدن 

فصل برداشت از عوامل عمده افزایش قیمت در این فصل هستند.
همچنین برخی مغازه داران ســطح شهرها، میوه و صیفی و فرنگی 

جات را به هر قیمتی که دلشان بخواهد عرضه می کنند. 
وجود انحصار در توزیع میوه و تره بار و دلالانی که محصول را چند 
دست می چرخانند تا به دست مشتری برسد، از دیگر دلائل گرانی شدید 

میوه و صیفی و فرنگی جات است.

وعده اتحادیه بارفروشان:

  میوه هفته آینده ارزان می شود

در شــرایطی که قیمت مرغ تازه کیلویی 11هزار 
و 500تومان در بازار اســت عضو هیئت مدیره کانون 
سراسری مرغ داران گوشتی مدعی شد قیمت مرغ 
منجمد کیلویی 1٣ هزارتومان تصویب شده است و 
منتظر ابلاغ رسمی قیمت جدید مرغ منجمد هستیم!
برومند چهارآئین در گفت و گو با خبرگزاری مهر درباره 
تعیین قیمت انواع مرغ تصریح کرد: سازمان حمایت مصرف 
کنندگان و تولید کنندگان به منظور جبران بخشی از زیان 
پرورش دهندگان مرغ گوشــتی، قیمت خرید مرغ منجمد 
توسط شرکت پشــتیبانی امور دام کشور بصورت مستقیم 
از تولید کنندگان را کیلویــی 13 هزار تومان تعیین کرده 
اســت. البته این قیمــت هنوز ابلاغ نشــده و منتظر ابلاغ 

رسمی آن هستیم. 

به گفته وی، براین اساس از این پس شرکت پشتیبانی 
امور دام باید هرکیلوگرم مرغ منجمد را از تولیدکنندگان به 

قیمت کیلویی 13 هزارتومان خریداری کند.
عضو هیئت مدیره کانون سراسری مرغ داران گوشتی با 
بیان اینکه قبلًا قیمت مصوب خرید مرغ منجمد کیلویی 11 
هزار و ۵۰۰ تومان بوده است، گفت: نرخ جدید سبب می شود 
زیان مرغدارانی که مرغ خود را تحویل شــرکت پشتیبانی 
امور دام کشور کند به ازای هر کیلو گرم از ۲,۵۰۰ تومان به 
یکهــزار تومان کاهش یابد.چهارآئین افزود: نرخ مرغ زنده و 
مرغ آماده طبخ برای مصرف کننده، در کارگروه تنظیم بازار 
کشــوردر حال بررسی است و تصور می کنیم بزودی اجماع 

حاصل و این مسئله تعیین تکلیف شود. 
وی بــا رد اخبــار مغایــر در این زمینــه تاکید کرد: 

گمانه زنی های نادرست و تحلیل های غیر کارشناسی، فضایی 
را ایجاد می کند که به ســود هیچکس نیست. عضو هیئت 
مدیره کانون سراسری مرغ داران گوشتی با اشاره به طبیعی 
بودن وجود اختلاف نظر کارشناسی در زمینه تعیین قیمت 
مرغ زنده و گوشــت مرغ بین دولت و تولیدکنندگان اضافه 
کرد: تشــکل های تولیدی، وزارت جهاد کشاورزی و صمت، 
کارگروه تنظیم بازار و ســازمان حمایت، در راستای تأمین 
منافع مشــروع و قانونی تولید کنندگان و مصرف کنندگان 
با دقت لازم در حال بررســی موضوع برای رسیدن به یک 
نظر واحد هســتند.  چهارآئین درباره صادرات مرغ از کشور 
نیز با بیان اینکه صادرات مرغ با وجود آنکه ممنوع نیســت 
امــا متوقف اســت، گفت: دلیل این مســئله عدم ثبات در 
سیاست های صادرات گوشت مرغ کشور است. وی با انتقاد 

از تصمیمات خلق الساعه و ناگهانی در زمینه صادرات گوشت 
مرغ، افزود: این مباحث تولیدکنندگان را گرفتار چالش های 

متعددی کرده است. 
عضو هیئت مدیره کانون سراسری مرغ داران گوشتی 
ابراز امیدواری کرد با توجه به ظرفیت صادرات یک میلیون 
تن گوشت مرغ در کشور، این چالش با اتخاذ تصمیمی جامع 
و پایدار از حالت تهدید خارج و به فرصت مغتنمی برای توسعه 

صادرات غیر نفتی تبدیل شود. 
چهارآئین ادامه داد: در حال حاضر گوشت مرغ عمدتاً به 
شکل غیر رسمی و بصورت قاچاق با حجم بسیار محدودی 
به کشــورهای عراق و افغانستان از مرز خارج می گردد که 
نمی تــوان با اســتناد به آن اعلام کرد کــه صادرات مرغ از 

کشور انجام می شود.

یک فعال صنعت مرغداری مدعی شد:

قیمتهرکیلومرغمنجمد١٣هزارتومان!

سرویس اقتصادی- 
در شرایطی که تابســتان امسال فصل داغی را 
برای مستاجران رقم زده و قیمت های مسکن و اجاره 
به شدت نجومی شده اســت افکار عمومی از خود 
می پرسد دولتمردان دقیقا در این شرایط مشغول چه 

اقدام و تدبیری هستند؟
 بــه گــزارش خبرنگار ما، با شــروع فصل تابســتان ، 
جا به جایی های مستاجران نیز کلید خورده و دغدغه تهیه 
مسکن مناسب و ارزان قیمت به مشکل اصلی قریب به 3۵ 
درصد مردم کشورمان تبدیل شده است. این درحالی است 
که، طی یکسال گذشته قیمت ها در بازار اجاره به حدی بالا 
رفته که اغلب مستاجران را مجبور به پذیرش شرایط سخت تر 
کرده است. به عنوان نمونه، مستأجری که سال گذشته یک 
واحد مسکونی 8۰متری را در حوالی میدان امام حسین)ع( 
با 8۰ میلیون تومان رهن و 4۰۰ هزار تومان اجاره ماهیانه، 
کرایه کرده بود، به خبرنگار ما گفت: صاحبخانه که انســان 
منصفی هم هست، امسال مبلغ رهن را ثابت نگه داشته اما 
درخواســت اجاره یک میلیون و دویست هزار تومانی کرده 
است.  وی می افزاید چون پرداخت کرایه فوق از توان من خارج 
است مجبور شدم به دنبال خانه ای ارزانتر در مناطق پایین تر 
باشم. مستاجر دیگری که یکسال گذشته را در واحدی قدیمی 
در منطقه پونک تهران سکونت داشته و علاوه بر 4۰ میلیون 
تومان پول رهن، ماهیانه یک و نیم میلیون تومان نیز اجاره 
پرداخت کرده است، اظهار می کند: صاحبخانه ما برای سال 
آینده اجاره را به دو و نیم میلیون تومان افزایش داده است، به 
همین دلیل ناچارم به محله های جنوبی شهر نقل مکان کنم.
در نمونه ای دیگر، در خیابان پیروزی )منطقه 14( برای 
یک خانه 3۰ متری، 1۰ میلیون پول پیش با یک میلیون و 
8۰۰ هزار تومان اجاره در نظر گرفته شــده که در نوع خود 
رقم بسیار بالایی است. متاسفانه در برخی مناطق خارج از 
تهران هم مردم با مشکلات بدتری دست و پنجه نرم می کنند.
در عظیمیه کرج مستاجری که سال گذشته برای یک 
واحد1۲۰متری 1۲۰میلیون تومان رهن و مبلغ اندکی اجاره 
پرداخت کرده است امسال باید 18۰میلیون تومان رهن به 

اضافه یک میلیون و 8۰۰هزار تومان اجاره پرداخت کند.
این وضعیت بغرنج در مناطق سیل زده و زلزله زده نیز 

به دلیل کمبود بیشتر مسکن حاد تر شده است. 
به گزارش خبرگزاری تســنیم، احمد صفری، نماینده 
کرمانشــاه در مجلس شــورای اســلامی در این باره بیان 
کــرد: مردم دیگر توان اجاره خانه را نیز ندارند تا جایی که 
تماس های بسیاری از سوی همشهریان برای دریافت چادر 
از هلال احمر و ادامه زندگی با نصب چادر در پارک ها با من 

برقرار شده که این مسئله به مثابه یک مسئله ملی است.
وی با بیان این که وزارتخانه های راه، اقتصاد، شهرداری ها، 
اداره مالیاتی و دیگر مســئولان مرتبط باید برقیمت  مسکن 
نظارت کنند، معتقد است دلیل اصلی گرانی اجاره منزل عدم 
نظارت بر عملکرد آژانس های خرید، رهن و اجازه مسکن و 
بنگاه های کوچک و بزرگ اســت چراکه آنها برای کســب 
سود بیشــتر از یک معامله، بدون هیچ مبنای مشخصی به 
قیمت ها می افزایند. عضو کمیسیون انرژی مجلس ادامه داد: 
مردم تا سال گذشته با ۲۰ میلیون تومان پول و ۵۰۰ هزار 
تومان اجاره بها می توانستند یک خانه اجاره کنند اما اکنون 
بــا حقوق های زیر دو میلیون تومان باید به عنوان مثال ۵۰ 
میلیــون تومان پول پیش و ماهی یک میلیون و ۵۰۰ هزار 
تومان اجاره پرداخت کنند که چنین پرداخت هزینه ای اصلا 

برای آنها ممکن نیست.
آمارها چه می گوید؟

مطابق آمار وزارت راه و شهرسازی در فروردین امسال 
متوســط قیمت هر مترمربع واحدهای مسکونی در مناطق 
۲۲ گانه تهران 11 میلیون و 411 هزار تومان بوده که در ماه 
بعد یعنی اردیبهشت، به 1۲ میلیون و 71۲ هزار تومان و در 
خرداد هم به 13 میلیون و 4۲۵ هزار تومان افزایش یافت.

از سوی دیگر در فروردین، اردیبهشت و خردادماه سال 
گذشته متوسط قیمت هر مترمربع واحد مسکونی به ترتیب 

پنج میلیون و ۵84 هــزار تومان، پنج میلیون و ۹84 هزار 
تومان و شش میلیون و 4۹۰ هزار تومان بود که مقایسه کلی 
آن )بهــار ۹8 با بهار ۹7( حاکی از افزایش 1۰7,۹ درصدی 
قیمت مسکن می باشــد. جزئیات آمار افزایش قیمت ها نیز 
خالی از لطف نیســت؛ چنانچه با اینکــه در خردادماه اکثر 
مناطق با رشــد قیمت مواجه شدند و منطقه 1۰ رکورددار 
بالاترین افزایش سالیانه با 134 درصد بود، نبض رشد قیمت 
در مناطق دارای معاملات ســفته بازانه، کند شد. کمترین 
میزان رشد سالیانه قیمت در منطقه1 با 8۹ درصد به ثبت 
رســید. به گزارش خبرگزاری ایسنا، نکته قابل تأمل، رشد 
منفی ماهیانه در مناطق 14 و 1۵ تهران بود. در شــرایطی 
که اردیبهشت ماه امسال میانگین قیمت مسکن در منطقه 
14 بالغ بر ۹ میلیــون و 88۰ هزار تومان بود در خردادماه 
به ۹ میلیون و ۵۲۰ هزار تومان رســید. در منطقه 1۵ نیز 
میانگین قیمت در اردیبهشت ماه هفت میلیون و 1۰۰ هزار 

تومان بود که در خردادماه به هفت میلیون تومان رسید. 
به هرحال افزایش 1۰8 درصدی قیمت مسکن نیز تاثیر 
مســتقیمی بر روی اجاره ها داشته و موجب تغییر نرخ های 
اجاره شده است، چنانچه مهدی سلطان محمدی، کارشناس 
مســکن بیان کرد: اجاره بها تابع قیمت مســکن است، زیرا 
اجاره بازدهی سرمایه گذاری در بخش مسکن به طور معمول 
عددی در حدود پنج درصد ســالانه بازدهی ناخالص اجاره 
بر مسکن است. در همین زمینه آمارهای بانک مرکزی هم 
نشــان می دهد نرخ اجاره بها در تهــران طی خرداد ماه ۲3 
درصد نسبت به ماه مشابه سال قبل رشد داشته و این رقم 
برای کل مناطق شهری کشور ۲۰,7 درصد بوده است. البته 
اغلب موجران، امسال ارقام کرایه را خیلی بالا بردند و بعضا 
از قاعده و قانون خاصی تبعیت نکردند و اصطلاحا هرچقدر 

زورشان رسیده اجاره را بالا برده اند. 
گرانی ها از کجا آب می خورد؟

مهم ترین مشــکل بازار مسکن کمبود عرضه و کاهش 
شــدید تولید در ۶سال گذشته اســت. به عبارتی در طول 
۶ســال دولت روحانی چون فردی بر کرســی وزارت راه و 
شهرسازی تکیه زده بود که اساسا اعتقادی به تولید مسکن 
نداشت و برهمین مبنا به هیچ وجه از فرآیند تولید حمایت 
نکرد و همین امر موجب شــد تا پروانه های ساختمانی در 
دوره وزارت عبــاس آخوندی )مرداد 13۹۲ تا مهر 13۹7( 
تقریبا ۶۰ درصد کاهش پیدا کرد و عرضه مسکن به شکل 
چشمگیری کاهش یافت. این در حالی است که برای تامین 
تقاضای مسکن باید سالانه یک تا 1,۵ میلیون واحد ساخته 
می شد رقمی که در پایان دوره عباس آخوندی )اسفند سال 
۹۶( به کمتر از ۵۰۰ هزار واحد رسید! جالب اینجاست که 
عباس آخوندی نه تنها طرحی درباره تولید مسکن اجرا نکرد 
بلکه در طول سال های وزارتش از هیچ تخریبی نسبت به طرح 
مسکن مهر دریغ نکرد و بارها و بارها با استفاده از عناوینی 
چون »مزخرف« و »شهر برانداز« عمق کینه خود را نسبت به 
این طرح تولیدی بیان نمود و در جلسه تودیعش هم افتخار 
کرد که حتی یک واحد مسکونی نساخته است! این در حالی 
است که چندی پیش مازیار حسینی، معاون وزیر کنونی راه 
و شهرسازی طی مصاحبه ای گفته بود: دفتر اسکان بشر در 
سازمان ملل، ساخت مسکن مهر را جزو تجربه های منحصر 
به فرد و قابل انتقال به مجامع بین المللی اعلام کرده است. 
در همین زمینه، تجربه کره جنوبی نیز نشان می دهد دولت 
این کشــور درسال 1۹88 پروژه ســاخت دو میلیون واحد 
مســکوني را آغاز کرد پس از آن قیمت مســکن در مرحله 
تثبیت قرار گرفت و ســوداگری نیز کاهش یافت. همچنین 
الگوهاي تقاضای مسکن از »تقاضای سوداگرا« به »تقاضای 
مصرف گرا« تغییر کرد. یکي دیگر از نتایج این پروژه افزایش 
اطمینان عمومي به سیاست هاي دولت بود. به علاوه صنعت 
ساخت مسکن به سرعت توانست ظرفیت خود را افزایش دهد 
که ناشي از پروژه مذکور بود.گفتنی است طرح مسکن مهر 
چون بر اســاس قاعده ساخت مسکن ارزان قیمت برای کم 
در آمدها بود به سرعت توانست قریب به 1/۵میلیون خانوار 
کم در آمدی را که هرگز فکر صاحب خانه شدن در ذهنشان 

نمی گنجید صاحب مسکن کند و علاوه برآن با تولید مسکن 
بیش از ۲۰۰رشته شغلی نیز فعال گشت و دهها هزار کارگر 
مشغول کار و فعالیت شدند. نکته عجیب در کارنامه عباس 
آخونــدی اینکه او حتی طرح مورد ادعایش یعنی مســکن 
اجتماعی را هم در طول ســال های تصدی اش اجرا نکرد! و 
فقــط عمر کاری اش را به حرف و تئوری پردازی و انتقاد از 
مسکن مهر سپری کرد. به هرحال، نبود تعادل میان عرضه و 
تقاضا که ناشی از کم توجهی به ساخت مسکن در شش سال 
گذشته و غفلت از این برنامه تولید مسکن بوده نشان می دهد 
که کمبود عرضه فاصله زیادی میان تقاضا و تولید مســکن 
فاصله ایجاد کرده است. در این باره، مهدی غلامی کارشناس 
مســکن به فارس گفت: دولت باید به ســمت سیاست های 
افزایش عرضه مســکن حرکت کند، حال اگر هر سال 7۰۰ 
هزار ازدواج در کشور را محاسبه کنیم، می بینیم که تنها در 
سال 3۰۰ هزار واحد مسکونی احداث می شود، پس هر سال 
4۰۰ هزار مسکن کمتر از تقاضا احداث می شود و این انباشت 
کاهش عرضه مسکن در آینده بسیار خطرناک خواهد بود. 

همچنین وضعیت بازار اجاره و خرید مسکن در شرایط 
کنونی بگونه ای شده که به نظر می رسد قیمت ها بدون یک 
روند منطقی و براســاس جو روانــی و التهاب آمیز افزایش 
می یابد. در این میان این شائبه نیز پر رنگ شده که یکی از 
دلایل این گرانی ها، تلاش دلالان برای قیمت سازی و فروش 
با قیمت های بالاتر است. سیداحسن علوی، نماینده مجلس در 
همین زمینه اظهار داشت:  شرایط به نحوی شده که قیمت 
مسکن را سوداگر تعیین می کند نه دولت؛ در حالی که دولت 
باید طرح و ســامانه جامع مسکن را ارائه دهد و قیمت ها را 
بر اساس مناطق مشخص کند تا متقاضی بداند قیمت ها بر 

اساس اصول کارشناسی اعلام شده است.
راهکارهایی برای کنترل قیمت مسکن

یکی از سیاست های قابل اجرا، تشویق مالکانی است که 
الگوی پیشنهادی دولت ها در قراردادهای اجاره خود را اجرا 
می کنند و همچنین در نظر گرفتن سیاســت های تنبیهی 
برای متخلفین است؛ اما ماجرا اینجاست برای اجرای چنین 
راهکارهایی نیاز به زیرساختی است که اطلاعات مالکین و 
مستاجرین و قراردادها در آن ثبت کرده و قابل استناد باشد. 
این زیرساخت در قوانین کشور ما با عنوان سامانه ملی 
املاک و اســکان کشور پیش بینی شده است. قرار بوده این 
سامانه تا بهمن سال ۹4 تکمیل و راه اندازی شود که هنوز این 
اتفاق نیفتاده است. یکی دیگر از ابزارهای دولت ها اخذ مالیات 
بر خانه های خالی دوم و بیشــتر است. اجرای این مالیات با 
نرخ های موثر و سنگین باعث می شود افراد سرمایه های خود 
را در این بازار معطل نگه ندارند و به ســمت بازارهای مولد 
هدایت شوند و همچنین واحدهای خود را خالی نگه ندارند و 
به بازار عرضه نمایند. براساس امارها معاونت اقتصادی وزارت 
امور اقتصادی و دارایی، بررسی روند خانه های خالی در کشور 
طی ســال های 138۵ تا 13۹۵ حاکی از آن است که نرخ 
واقعی خانه های خالی در کشــور از رقم 4.۲ درصد در سال 
138۵ )معادل ۶33 هزار واحد خالی( به 8.3 درصد در سال 
13۹۰ )معــادل 1.۶ میلیون واحد خالی( و 11.3 درصد در 
سال 13۹۵ )معادل ۲.۶ میلیون واحد خالی( افزایش یافته 
کــه می توان با اعمال مالیات بر این خانه ها، از خالی ماندن 
آن جلوگیری کرد تا با افزایش عرضه، قیمت ها را کنترل کرد. 
با این حال، در شش ســال گذشته این موضوع مانند 
چماقی بر ســر مردم کوبیده می شــد، که چون این میزان 
خانه خالــی وجود دارد، پس نیازی به ســاخت واحدهای 
جدید نیســت!! اما اولا مشــخص نبود چه تعــداد از این 
مســکن ها قابل خرید توسط اقشــار کم درآمد است و ثانیا 
تولید مسکن در جهت تامین تقاضای بالا، منافاتی با وجود 
خانه های خالی ندارد. یک راهکار دیگر برای تنظیم قیمت ها 
در بازار اجاره، این اســت که دولت ها می توانند با حمایت از 
تشــکیل اپراتورهای تخصصی در حوزه اجاره داری و قاعده 
گــذاری لازم، این امر را ممکن ســازند. این اپراتورها حلقه 
واسط ارتباطی و نه معاملاتی میان موجر و مستأجر هستند 
که با اخذ کارمزد مشــخص بدون برقراری ارتباط مستقیم 

واحد اســتیجاری را از موجر دریافت و در اختیار مستأجر 
قرار می دهد. در این شرایط قیمت گذاری در بازار اجاره نیز 
توســط دولت قابلیت اجرایی دارد و امکان نظارت بر حسن 
انجام قوانین و مقررات وضع شده از سوی دولت امکان پذیر 
خواهد بود. ضمنا مسئولیت پذیری در قبال قراردادها، تسلط 
بر قوانین و احکام قضایی از مزیت های این اپراتورها به جای 
ادامه سیســتم سنتی استفاده از بنگاه ها و مشاورین املاک 
است. در همین زمینه، احمدرضا سرحدی کارشناس مسکن 
در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، با بیان اینکه دولت در 
دو سال گذشته طرح های مسکنی بسیاری به ویژه برای بازار 
اجاره ارائه کرده است گفت: تنها راهکار بهبود وضعیت بازار 
اجاره ساخت مسکن استیجاری است. وی با اشاره به اینکه 
هم اکنون ۲,۵ میلیون واحد مســکونی خالی از ســکنه در 
کشور وجود دارد گفت: دولت باید با اخذ مالیات از مالکان، 
این واحد ها را وارد بازار اجاره کند تا قیمت اجاره در استان 
تهران بشــکند. آمار ها نشان داده است که درآمد های ناشی 
از مالیات  واحد های مسکونی خالی از سکنه می تواند مشکل 
ساخت مسکن  استیجاری را برطرف کند بنابراین دولت باید 
اجرای این طرح را هر چه سریع تر به مرحله عملیاتی برساند. 
این کارشــناس مسکن با اشــاره به اینکه طرح مسکن 
استیجاری چندین سال است که در کشور های اروپایی اجرا 
می شود گفت: ساخت مسکن استیجاری یا ارائه واحد های 
مسکونی اجاره به شرط تملیک به زوج های جوان و یا اقشار 
متوسط جامعه می تواند این بازار را به سمت ثبات هدایت کند.

اعلام موضع دولت
به هرحال در شــراط فعلی که قیمتهای اجاره به شدت 
مســتاجران را در تنگنا قرار داده مردم از دولت انتظار دارند 
گامی عملــی برای حل این معضل بردارد و پا را از حرف و 
سخن فراتر بگذارد. متاسفانه دولت تاکنون اقدام خاصی برای 
کنترل بازار مسکن و اجاره انجام نداده، با این حال، محمد 
اســلامی، وزیر راه و شهرسازی در سخنان اخیرخود اظهار 
کرد: قرارداد اجاره بها باید بین مالک و مستاجر منعقد شود 
و هیچ دولتی تا به امروز در این قرارداد ورود نکرده است اما 
ما سعی کرده ایم یک اقدام مهمی را در دستور کار قرار دهیم 
و آن ایجاد نظام اجاره دار حرفه ای است. وی با اشاره به اینکه 
دولت نظام اجاره داری حرفه ای را  ساماندهی کرده و در حال 
تدوین آن اســت، گفت: در این موضوع ورود استارتاپ ها را 
بــه حوزه اجاره داری پایه گذاری کرده ایم و ســعی داریم با 
اجــرای این دو روش مهم، حبــاب قیمتی را در بازار اجاره 
بشــکنیم. وزیر راه و شهرســازی توضیح داد: چندی پیش 
با استارتاپ های پیشــرو و معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری نشســت مشترک دو ساعته ای را برگزار و تمامی 
جوانب ورود استارتاپ ها را بررسی کردیم و به توافقات مهمی 
در این حوزه رسیدیم. سعی داریم با ایجاد نظام اجاره داری 
حرفه ای و ورود استارتاپ ها تب و تاب بازار اجاره را کاهش 
دهیم و مالک و مستاجر بتوانند راحت تر و روان تر با یکدیگر 
در ارتباط باشــند. اســلامی در پاســخ به این سؤال که آیا 
کمبود مســکن دلیل افزایش قیمت اجاره بهاست یا خیر؟ 
مدعی شــد: بازار مسکن هیچ زمانی کمبود نداشته است و 
ما تمامی تلاش خود را برای افزایش تولید مسکن در دستور 
کار قرار داده ایم. گفتنی است، هرچند وزیر راه از ورود دولت 
به بازار اجاره بها خبر داده و بر همین اساس، به افزایش تولید 
مسکن هم اشاره کرده است، اما آنچه که بازار را تحت تاثیر 
قرار می دهد حرف های مسئولان نیست و در حقیقت عملکرد 
آنهاست که قیمتها را پایین می آورد. به عبارت دیگر، زمانی 
می توانیم از عملکرد دولت دفاع کنیم که طرح های اعلامی 
آنها عملیاتی شــده و تاثیر آن در بازار مشاهده شود، وگرنه 
اگر تا سال 14۰۰ هم دولتمردان وعده های مختلفی درباره 
کنترل قیمت بدهند، باز هم گرهی از مشــکل باز نخواهد 
شــد. و نکته پایانی اینکه براستی اگر مسئولان ذی ربط اعم 
از اجرایی و تقنینی و قضایی همچون مردم فشــار گرانی ها 
ازجمله تورم شدید بازار اجاره را حس می کنند در یک عزم 
جدی پا به میدان عمل بگذارند و یکبار برای همیشــه غول 

گرانی را حداقل در بخش اجاره و مسکن زمین بزنند.

گزارش کیهان از بازار نابسامان مسکن

کابوس اجاره بها در فصل جابه جایی
دولتمردان دقیقاً چه می کنند؟!

سخنگوی کمیســیون برنامه و بودجه مجلس با اشاره به ناکارآمدی 
تخصیص ارز 4200 تومانی به واردات کالاهای اساسی گفت: واردکنندگان 
از محل مابه التفاوت نرخ ارز دولتی و آزاد سالانه حدود 80 هزار میلیارد 

تومان سود می کنند.
محمد خدابخشــی در گفت وگو با خبرگزاری فارس با اشاره به اختصاص 14 
میلیارد دلار ارز حاصل از درآمدهای نفتی برای واردات کالاهای اساسی در بودجه 

۹8، اظهار کرد: باید مدیریت منابع ارزی را به شکل دقیق تری انجام داد.
وی افزود: در حالی حدود 14 میلیارد دلار به قیمت دولتی به واردات کالاهای 
اساسی اختصاص یافته که منافع آن به جای مصرف کننده نصیب دلالان می شود.

این نماینده مجلس شــورای اســلامی با تاکید بر اینکه باید در شیوه فعلی 
اختصاص ارز دولتی به واردات کالاهای اساسی تجدیدنظر شود، افزود: البته حدود 
ســه میلیارد دلار از 14 میلیارد دلاری که با نرخ ارز دولتی برای واردات کالاهای 
اساســی اختصاص یافته صرف واردات دارو می شــود که با توجه به اهمیت این 
موضوع، یارانه ارزی این بخش حتما باید تامین شود. خدابخشی ادامه داد: شبکه 
توزیع دارو هم نســبت به سایر بخش ها مطمئن تر است و این بخش را باید حفظ 
و حمایت کرد تا همچنان داروی مورد نیاز مردم تامین شود. وی با اشاره به مابقی 
منابع ارزی اختصاص یافته به واردات کالاهای اساسی که حدود 11 میلیارد دلار 
است، بیان کرد: محاسبه مابه التفاوت نرخ ارز آزاد و دولتی نشان می دهد که مبلغی 
حــدود 8۰ هزار میلیارد تومان یعنی دو برابر یارانه نقدی 4۵ هزار و ۵۰۰ تومانی 
سالانه از اختصاص این ارز عاید واردکنندگان می شود. سخنگوی کمیسیون برنامه 
و بودجه مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه این مبلغ مدیریت بهتری می طلبد 
افزود: با توجه به برآوردهای انجام شده قیمت انواع کالا ها حدودا 8۰ درصد افزایش 
یافته اســت و قیمت کالاهای اساســی هم نزدیک به همین رقم یعنی حدود ۵۵ 
درصد افزایش یافته است و این در حالی است که سایر کالاها مشمول ارز دولتی 
نشده، اما به واردات کالاهای اساسی ارز دولتی به قیمت 4۲۰۰ تومان اختصاص 
یافت است. خدابخشی بیان داشت: بنابراین واردات کالاهای اساسی با ارز 4۲۰۰ 
تومانی اثری بر جلوگیری از افزایش قیمت  کالاهای اساســی نداشته است. وی با 
بیــان اینکه دولت باید با مکانیزمی خاص و با توجه به اطلاعات موجود از درآمد 
خانوارها مکانیزمی را برای پرداخت این یارانه تدوین کند، بیان داشــت: یکی از 
این روش ها پرداخت کالا برگ الکترونیک است که البته باید تمام جوانب هر نوع 

توزیع به صورت دقیق بررسی شود.

سخنگوی کمیسیون بودجه مجلس مطرح کرد
سود 80 هزار میلیارد تومانی واردکنندگان از محل ارز دولتی!

عضو هیئت مدیره مجمع ملی خبرگان کشاورزی 
گفت: با قیمــت 1700 تومانی فعلی خرید تضمینی، 
کشاورزان گندم خود را به دولت نمی فروشند که این 

امر برای امنیت غذایی کشور خطرناک است.
علی خان محمدی در گفت و گو با خبرگزاری تســنیم 
درباره نرخ خرید تضمینی گندم اظهار کرد: با قیمت 17۰۰ 
تومانی فعلی خرید تضمینی کشاورزان گندم خود را به دولت 
نمی فروشند که این امر برای امنیت غذایی کشور خطرناک 
اســت. وی افزود: در حالی کــه از ماه های پیش و در زمان 
تعیین نرخ خرید تضمینی گندم اعلام کردیم که قیمت داده 
شده مناسب نیست و باعث نشتی گندم می شود اما حرف ما 

را قبول نکردند و حالا که میزان خرید گندم توســط دولت 
کاهش یافته است، خودشان نگران شده اند.

عضو هیئت مدیره مجمع ملی خبرگان کشاورزی با اشاره 
بــه نرخ خرید تضمینی 17۰۰ و 18۰۰ تومانی برای خرید 
تضمینی گندم معمولی و دروم  ادامه داد: پیشنهاد مجمع 
ملی خبرگان کشاورزی برای هر کیلوگرم گندم ۲۵۰۰ تومان 
بود اما در جلســه ای که با نمایندگان کمیسیون کشاورزی 

مجلس داشتیم اعلام شد که دولت کمبود بودجه دارد. 
بــه همین منظور نرخ  دو هــزار تومان را قبول و امضا 
کردیم اما این نرخ نیز توسط دولت مورد قبول قرار نگرفت.
خــان محمــدی تصریح کرد: در شــرایط فعلی گندم 

کشاورزان در بازار آزاد دو تا سه هزار تومان خریداری می شود 
و این امر باعث شــده است که آنها بیشتر محصول خود را 

در بازار آزاد بفروشند. 
وی ادامه داد: در حال حاضر مجلس نگران کاهش خرید 
تضمینی گندم است و کمیسیون کشاورزی نیز اذعان کرده 
که گندم کشــاورزان به قیمت کیلویی ســه هزار تومان در 
بازار آزاد خریداری می شــود و به دنبال بالا بردن نرخ خرید 

تضمینی گندم است. 
عضو هیئت مدیره مجمع ملی خبرگان کشاورزی گفت: 
در شــرایط فعلی واسطه ها برای خرید گندم  کشاورزان به 
شدت فعال شده اند و گندم تولیدی کشاورزان را به قیمت های 

بالاتری از دولت خریداری می کنند. 
همچنیــن علی محمد شــاعری؛ عضو هیئت رئیســه 
کمیسیون کشاورزی مجلس نیز پیش از این گفته بود که با 
ادامه روند خرید تضمینی گندم با نرخ 17۰۰ تومان، دولت 
برای تامین نیاز به این محصول استراتژیک مجبور به واردات 

سه میلیون تن گندم می شود.
گفتنی است، با توجه به کاهش ارزش پول ملی نسبت 
به همســایگان و افزایش قیمت گندم در بازارهای جهانی، 
خطر قاچاق این محصول کشــاورزی به کشورهای همسایه 
وجود دارد و به همیــن دلیل، فعالان تولید گندم و برخی 
مسئولان، به دنبال افزایش نرخ خرید تضمینی گندم هستند.

عضو کمیســیون انرژی تأکید کرد: بازار فرآورده های نفتی 
و مقاصد فروش بســیار متکثر هســتند و امکان شناســایی و 

تحریم پذیری محموله های آن وجود ندارد.
اســدالله قره خانی در گفت وگو با خبرگزاری فارس با اشاره به ضرورت 
توســعه صنایع پتروپالایشــی گفت: ما باید از سال های گذشته فکری به 
حال توسعه صنایع پتروپالایشی می کردیم چرا که حتی همان سال هایی 
که نفــت ما بالای 1۰۰ دلار بود نیز تحریم می شــدیم و در فروش نفت 

محدودیت ایجاد می شد. 
وی بــا بیان اینکه می توانیم با ایجاد پالایشــگاه ها نفت را به فرآورده 
تبدیل کنیم و در بازارهای منطقه به فروش برسانیم، ادامه داد: اگر نفت به 
فرآورده تبدیل شود در این صورت قابل تحریم نیست اما حالا که پالایشگاه 

نساخته ایم، مجبوریم نفت خام را صادر کنیم.
این نماینده مجلس افزود: بازار و مقاصد فروش فرآورده های نفتی بسیار 
متکثر هستند و امکان شناسایی و تحریم پذیری محموله های ایران وجود 
ندارد اما بازار نفت خام این گونه نیست و تعداد محدودی بازیگر در این بازار 
وجود دارد. مثلا نفت ایران به 1۰ به پالایشگاه صادر می شود که این همگی 
شرکای استراتژیک آمریکا هستند و در رابطه با آمریکا منافع زیادی دارند.

قره خانی بیان کرد: برای ســاخت پتروپالایشگاه و صادرات فراورده به 
جای نفت خام کمیسیون انرژی طرحی را آماده کرده که به زودی برخی 
ایرادات آن برطرف و تکمیل خواهد شد. طبق این طرح قرار است با استفاده 
از سرمایه های مردمی و نقدینگی موجود، مشکل تامین مالی ساخت این 

واحدها حل شود.
عضو کمیسیون انرژی مجلس اظهار داشت: ما باید در پذیره نویسی ها 
دقت نظر داشته باشیم تا موسسات مالی و اعتباری دومی باز نشود که یک 
عده که اهلیت لازم را نداشته باشند پول مردم را جمع کنند و بعد شاهد 
مالباختگان پتروپالایشگاه ها باشیم. اما در مجموع بهترین مسیر برای تامین 

مالی استفاده از ظرفیت های داخلی است.
وی به فواید توســعه پتروپالایشــگاه ها و حرکت از خام فروشــی به 
فرآورده فروشی اشاره کرد و گفت: قطعاً یک پالایشگاه اشتغال زایی مستقیم 
و غیرمستقیم داشــته و مضاف بر اینکه درآمدهایی را برای دولت در پی 

دارد، ارزش افزوده بالایی هم ایجاد می کند.
بر اســاس این گزارش، یکشــنبه هفته گذشته طرح افزایش ظرفیت 
پالایشــگاه و پتروپالایشگاه ها با استفاده از سرمایه های مردمی در دستور 
کار مجلس شورای اسلامی قرار گرفت و نمایندگان مجلس با کلیات این 

طرح موافقت کردند. 
طبق این طرح دولت موظف می شود که از طریق اعطای تنفس خوراک 
به بخش خصوصی برای مدت یک الی دو ســال جذب ســرمایه کرده و 
نقدینگی موجود را از بازارهای غیرمولد به سمت ساخت پتروپالایشگاه ها 

هدایت کند.
سازوکار فعلی برای تشویق بخش خصوصی به ساخت پتروپالایشگاه 
اعطای "تخفیف خوراک" اســت که جذابیت لازم برای جذب سرمایه های 
خرد را ندارد. در ســازوکار "تخفیف خوراک" سود سرمایه گذار در یک بازه 
طولانی 1۵ ســاله برمی گردد که این موضوع باعث شده سرمایه به سمت 
این بازار حرکت نکند. اما اعطای تنفس خوراک دو سال پس از بهره برداری 
پتروپالایشــگاه، علاوه بر اینکه این بازه را به شش سال کاهش داده؛ باعث 

افزایش سوددهی نیز خواهد شد.

عضو کمیسیون انرژی مجلس:
فرآورده های نفت خام قابل تحریم نیست

آمارهای رسمی نشان می دهد بانک ها سال گذشته ٣47 هزار میلیارد 
تومان معادل 1۹ درصد از ســپرده های بانکی را به تسهیلات اختصاص 

نداده اند.
گزارش بانک مرکزی از وضع کل مانده ســپرده ها و تسهیلات ریالی و ارزی 
بانک ها و مؤسسات اعتباری در پایان اسفند سال 13۹7، نشان می دهد مانده کل 
ســپرده ها بالغ بر ۲۰۶7 هزار و 34۰ میلیارد تومان شده است که نسبت به پایان 
سال قبل معادل 4۲۰ هزار و ۹3۰ میلیارد تومان یعنی ۲۵,۶ درصد، افزایش نشان 
می دهد. مانده کل تســهیلات بیش از 1۵۰۹ هزار و ۲۰ میلیارد تومان بوده است 
که نسبت به پایان سال ۹۶، رقم ۲۵۰ هزار و 31۰ میلیارد تومان )به میزان 1۹,۹ 
درصد( افزایش نشــان می دهد. بیشترین مبلغ سپرده ها مربوط به استان تهران با 
مانده 11318,7 هزار میلیارد ریال و کمترین مبلغ مربوط به اســتان کهگیلویه و 
بویراحمد معادل ۵۵,۲ هزار میلیارد ریال است. بیشترین مبلغ تسهیلات نیز مربوط 
به استان تهران با مانده ۹7۵۲,1 هزار میلیارد ریال و کمترین مبلغ مربوط به استان 

کهگیلویه و بویراحمد معادل ۵1,8 هزار میلیارد ریال بوده است.
بانک مرکزی توضیح داده است که یکی از علل مهم بالا بودن رقم تسهیلات و 
سپرده ها در استان تهران استقرار دفاتر مرکزی بسیاری از شرکت ها و موسسه های 
تولیدی سایر استان ها در استان تهران بوده وعمده فعالیت های بانکی آنها توسط 
شعب بانک ها و موسسه های اعتباری استان تهران انجام می شود. در مجموع، نسبت 
تسهیلات به سپرده ها بعد از کسرسپرده قانونی 81,3 درصد بود که نسبت به پایان 
ســال ۹۶ به میزان 4,1 واحد درصد کاهش نشان می دهد. به گزارش خبرگزاری 
فارس، در چند سال اخیر فاصله حجم سپرده های بانکی و تسهیلات اعطایی افزایش 
یافته اســت به طوری که از ۹۹,7 درصد در سال ۹1 به 81,3 درصد در سال ۹7 
کاهش یافته اســت. البته در سال های 87 تا ۹1 بانک مرکزی خط اعتباری برای 
مسکن مهر پرداخت کرد و به نظر می رسد این اقدام موجب افزایش نسبت مانده 
تسهیلات اعطایی شده است. بانک ها معمولا دو تا سه درصد از منابع بانکی را به 
عنوان ذخایر احتیاطی نزد خود نگه می دارند اما سیر نزولی نسبت تسهیلات اعطایی 
به ســپرده ها )ســپرده ها پس از کسرسپرده قانونی( و رسیدن آن از رقم 1 هزار و 
3۰۵ میلیارد تومان در سال ۹1 به رقم 347 هزار و 814 میلیارد تومان در سال 
۹7، اتفاقی عجیب و قابل تامل است. گفتنی است بانک ها در شرایطی بخش قابل 
توجهی از منابع بانکی را به ارائه تسهیلات اختصاص نداده اند که از طرفی بخش 
تولید کشور به شدت تشنه نقدینگی است و بسیاری از کسب و کارهای کوچک و 
متوسط نیاز مبرمی به سرمایه در گردش دارند. به علت همین کمبود منابع مالی، 
بسیاری از کارخانه ها و مراکز تولیدی کشور تعطیل شده و یا با کاهش ظرفیت تولید، 
در معرض تعطیلی قرار گرفته اند. از سوی دیگر، برخی بانک ها در سال های گذشته 
تســهیلات بسیار کلانی را به برخی افراد خاص وام داده اند که بازگشت بخشی از 
آنها به عنوان مطالبات مشکوک الوصول در هاله ای از ابهام قرار دارد. بخش دیگری 
هم در این بین درگیر فساد شده که در ماه های گذشته اخبار مفاسد اقتصادی در 
بانک ها را در صدر اخبار قرار داده اســت. یکی دیگر از ابهاماتی که همواره درباره 
عملکرد نظام بانکی مطرح بوده، اســتفاده برخی بانک ها از سپرده های مردم برای 
حضور در بازارهای طلا، مسکن و ارز بوده است. به این صورت که برخی بانک ها به 
جای واسطه گری میان سپرده گذار و تسهیلات گیرنده، منابع مردم را صرف خرید 
و فروش در بازار املاک و مستغلات، ارز و طلا نموده و در واقع به فعالیت سوداگرا 
مشغول شده اند که علاوه بر انحراف سپرده های مردم از مسیر قانونی، به التهابات 

بازارهای مختلف در سال های گذشته نیز دامن زده است.

در سال ۹7 رخ داد
رسوب 350 هزار میلیارد تومان از سپرده های مردم در صندوق بانک ها

عضو هیئت مدیره مجمع ملی خبرگان کشاورزی:

امنیتغذاییکشوربانرخفعلیخریدتضمینیگندمبهخطرمیافتد


